
یادداشتسرمقاله

30 سال است کارخانه روغن نباتی ورامین، زندگى مردم محله 
جوانمرد قصاب را تحت تأثیر قرار داده است

 دبیر شورایارى منطقه 20: از 18 سال قبل که شورایار هستم مسأله آلودگی کارخانه را 
پیگیري کردم اما نتیجه نداد ، آن هم در حالی که 28 هزار نفر  در این محل زندگی می کنند
 در سال هاي قبل که کارخانه روغن نباتی قو پلمپ شد عده زیادي از کارگران بیکار شدند

باید راه حلی براي انتقال صنایع، بدون آسیب به وضعیت شغلی کارکنان آن پیدا شود

دردسر بو

هزینه تصمیمات مان را بدهیماعتراض رادیولوژیست ها، نمونه اي از اعتراض به عنوان وسیله

خوشبختانه در زمستان  سال جاري وضعیتی پدید 
آمد که اعتراض به عنوان یک حــق به صورت مکرر به 
رسمیت شناخته شد. واقعیت این است که اعتراض به 
صورت نوشته، یا تجمع یا راهپیمایی یک پدیده رایج 
در جوامع توسعه یافته است، ولی این فقط رویه ظاهري 
آن است. به عبارت دیگر، ده ها برابر این اعتراضاتی که 
در سطح رســانه ها می بینیم، یا به خیابان ها کشیده 
می شود، در پشت میز گفت وگو به بحث گذاشته و در 
همان جا نیز، حل وفصل می شود. فقط بخش کوچکی از 
اعتراضات است که به خیابان کشیده می شود و نسبت 
مهمی از اعتراضات خیابانی نیز با هدف مشخص حل 
مسأله و اختلاف نیست، بلکه با هدف توجه دادن جامعه 
به موضوع مشخصى اســت. براي نمونه هنگامی که 
خشونت علیه کودکان تکرار شود، عده اي در اعتراض به 
آن راهپیمایی می کنند تا بلکه توجه جامعه و مسئولان 
را به آن جلب کنند. در این حالت اصل بروز «اعتراض» 
هدف اســت و نه وســیله، ولی هنگامی که یک گروه 
صنفی نسبت به حقوق یا مقررات جدیدي که تصویب 
شده معترض است، «اعتراض» هدف آنان نیست، بلکه 
وسیله است و اگر در پشت میز این مسأله حل شود، آنان 

ترجیح می دهند که به خیابان نیایند.
با این مقدمه، اعتراض رادیولوژیســت هاي تهران را 
که در هفته گذشته بارها و بارها تکرار شد، چگونه باید 
فهمید؟ این اعتراضات به طور طبیعی وســیله است و 
نه هدف. یعنی معترضان خواهان جلوگیري از تداخل 
کارهاي سایر پزشکان متخصص در حوزه تخصصی آنان 
هستند، ولی چرا این اعتراضات باید به خیابان کشیده 
شود؟ آیا نمی توان گفت که علت اصلى ضعف طرفین 
مذاکره کننده یا حداقل یک طرف ماجرا در پشت میز 
است؟ دلیل دیگري نمی تواند داشته باشد. اگر چنین 
است، چگونه می شــود که قشر نخبه و حتی به نسبت 
ثروتمند پزشکان با داشــتن یک وزارتخانه قدرتمند و 
یک ســازمان صنفی قوي هنوز نتوانسته است مسائل 
خود را پشت میزهاى مذاکره حل کند و آنها را به خیابان 
می کشاند؟ اگر این گروه نخبه نیز نتواند مسائل خود را 
از طریق گفت وگوي مستقیم و منطقى حل کند، چه 
انتظاري از سایرین باید داشت؟ رادیولوژیست ها سخن 
ســاده اي دارند و این که اگر قرار است رادیولوژي یک 
تخصص باشد، طبعا سایر تخصص ها نمی توانند در آن 
دخالت کنند. اگر این حوزه آن قدر پیچیده است که باید 
4 سال تخصص آن را خواند، پس دخالت دیگران بدون 
داشــتن این تخصص، خلاف قانون و ضوابط است. آیا 
این ادعا را می توان پاسخ داد یا خیر؟ اگر بلی، باید پاسخ 
صریحی داده شود. متاسفانه در برخی از بخشنامه هاي 
وزارتخانه نکاتی ذکر شده اســت که باورپذیر نیست. 
براي نمونه در نامه اي که در 1396/11/23 به معاونان 
درمان دانشــگاهی، استفاده از دســتگاه سونوگرافی 
توسط متخصصان زنان و زایمان را بدون اخذ وجه مجاز 
دانسته اســت، درحالی که این دستور معقول نیست. 
کدام پزشکی هزینه زیادي را با نیروي انسانی متقبل 
می شود تا اقدامی پزشــکی را به صورت مجانی انجام 

دهد! به علاوه، اگر آنان می توانند این کار را انجام دهند، 
چرا هزینه آن را نگیرند؟ از همه مهمتر، مسأله گرفتن یا 
نگرفتن وجه نیست، مسأله درستی یک تصمیم است. 
در این صورت آیا اگر کسانی که صلاحیت ندارند، طبابت 
مجانی کنند، خلافی مرتکب نشــده اند؟ چون مجانى 
طبابت مى کنند؟ قطعا پذیرفته نیست که مجانی یا با 
اخذ پول کسی طبابت کند که مجاز نیست. مهمتر از 
همه، اینکه این هزینه هم اکنون نیز گرفته می شــود و 
هیچ اقدامی هم علیه متخلفان صورت نمی گیرد. منافع 
بیمار در این میان چه خواهد شد؟ تعارض این وضع با 
قانون اســتارك چگونه خواهد بود؟ (در زیر توضیحى 

درباره این قانون آمده است)؛
از سوي دیگر، اگر تشخیص پزشکان غیررادیولوژیست 
اشتباه بود، مسئولیت آن با چه کسى خواهد بود؟ آیا این 
مسئولیت در قالب قصور تفســیر می شود یا تقصیر؟ 
درصــورت تقصیر، وجه مجرمانه هم خواهد داشــت. 
مســأله این اســت که مرجع بی طرف و نهایی براي 
رسیدگی به این درخواست ها و اعتراض ها کجاست؟ 
به طور قطع، پزشکان ذینفع نمی توانند نقش داور نهایی 
را ایفا کنند. به نظر می رسد که پاي دیوان عدالت اداري 
را باید در این زمینه به میدان کشید تا براساس قوانین و 

مقررات موجود داوري نهایی را بنمایند.
نکته مهمتري که باید لحاظ کــرد، وجود برخی از 
شایعات است. شایعاتی که موجب سلب اعتماد می شود 
و باید براي آنها پاسخی داشت. این که برخى افراد این 
تصمیم را ناشی از نفوذ واردکنندگان تجهیزات پزشکی 
می دانند، تا قدري جبران برخی بدهی ها به آنان انجام 
شود، یا وضعیت پزشکی زنان و زایمان را در این موضوع 
موثر می دانند. این یادداشــت در مقام دفــاع از گروه 
خاصی از پزشکان نیست ولی معتقدیم که پزشکان باید 
بتوانند مشکلات خود را پشت میز مذاکره و گفت وگو 
حل کنند. اگر آنان نتوانند با خود چنین رفتاري داشته 
باشند، نباید نسبت به اعتراض اقشار دیگر با خودشان 

خیلی سختگیري نمایند.
قانون استارك چیست؟

در  سال 1988 براى نخســتین بار شخصى به نام 
استارك براى پاسدارى هرچه بیشتر از اخلاق پزشکى 
قانونى را پیشنهاد داد که طى آن، هیچ پزشکى نباید 
چه مستقیم (خودش درخواست کند و خودش انجام 
دهد و وجــه دریافت کند)و چه غیرمســتقیم (براى 
مرکزى که خود ســهامدار آن مرکز اســت) مریض 
بفرســتد یا براى آشــنایان درجــه اول خود مریض 
بفرســتد. این قاعده شــامل حال هرنوع درخواست 
اقدامات تشخیصى و پاراکلینیکى مختلف مى شود که 
براى رسیدن به تشخیص درخواست مى کند. به طور 
مثال درخواســت هاى آزمایشگاهى، درخواست هاى 
مربوط بــه فیزیکال تراپى، درخواســت هاى مربوط 
به رادیولوژى ازجمله، ام .آر.آى و ســى.تى و ســونو و 
درخواست هاى مربوط به نوار مغز و عصب و عضله و... 
شامل مى شود. او نباید در امور ارجاعى هیچ نفع مالى 

داشته باشد.

مصطفى  هاشمى طبا
رئیس اسبق سازمان 
تربیت بدنى

تفاوت ماجراى علیرضا کریمى و حاضرنشدن او مقابل 
نماینده رژیم صهیونیستى با سایر اتفاق هاى مشابهى که در 
سال هاى اخیر براى ورزشکاران ایرانى رخ داده، در این بود 
که معمولا مى توانستیم با دلیلى که خارج از زمین مسابقه 
مى آوردیم، خودمان را توجیه کنیم. براى مثال بارها رخ داده 
که با گواهى پزشکى، ورزشکاران ایرانى مقابل نمایندگان 
اسراییل حاضر نشدند و هیچ مشکلى هم به وجود نیامده 
است. این بار اما علیرضا کریمى با شرایط متفاوتى روى تشک 
مبارزه نرفت و قبل از این که با نماینده اسراییل روبه رو شود، 

شکست عمدى را پذیرفت. 
در ورزش جهان و در هر رشته اى اگر ورزشکارى به صورت 
عمدى شکست بخورد، محرومیتى برایش به دنبال خواهد 
داشت. این اتفاق مى تواند نمونه بارز تبانى یا مسائل دیگر باشد 
که از نظر فدراسیون هاى جهانى و نهادهاى بین المللى تخلف 
است. مربیان کشتى ایران هم باید هوشیارتر عمل مى کردند؛ 
آنها وقتى از کنار تشک به کشتى گیر خود مى گویند باید 

ببازى، این اظهاراتشان ضبط مى شود و بعدا دردسرساز 
خواهد شد.  اتفاق دیگرى که بعد از شکست عمدى باعث 
شد بیشتر این موضوع بازتاب داشته باشد، مراسمى بود که 
بعد از بازگشت براى تقدیر از علیرضا کریمى برپا شد. این 
مسائل بهانه دست نهادهاى بین المللى داد تا بیش از قبل 
روى این پرونده ریزبین شوند. در دنیاى امروز، همه اتفاقات 
توسط نهادهاى بین المللى رصد مى شود و هیچ مسأله اى از 
چشم مسئولان ارگان هاى جهانى دور نمى ماند. متاسفانه 
انصراف از مسابقه دادن با نمایندگان رژیم صهیونیستى 
باعث مى شود ورزشــکاران ایرانى هم دستشان از مدال 
کوتاه بماند و هم این که بعدا برایشان دردسرهاى این چنینى 
ایجاد مى کند. حتى مسئولان ورزشى و سیاسى ایران به 
صورت رسمى اعلام نمى کنند که چرا ورزشکاران مان مقابل 
نمایندگان اسراییل مسابقه نمى دهند و همین مسأله براى 
نهادهاى بین المللى به مدرك تبدیل مى شــود. به گفته 
مسئولان فدراسیون کشتى، کمیته بین المللى المپیک به 
این پرونده ورود کرده است. در IOC هم افراد صهیونیست 
نفوذ دارند و مى توانند تصمیم ساز باشند. مثلا در المپیک 
آتن که شخصا عضو IOC بودم و میراسماعیلى در رشته 
جودو مقابل ورزشکار اسراییلى حاضر نشد، موضوع از سوى 
رئیس کمیته بین المللى المپیک به من ارجاع شد و از آن 

طریق توانستیم مســأله را حل وفصل کنیم. جودوکار ما 
بعد از این که فهمید باید با ورزشکار اسراییلى مبارزه کند، 
با وزن اضافه روى باســکول رفت و بدین شکل حذف شد 
اما گزارش هایى به دست IOC رسید که درنهایت با حضور 
بنده آن مسأله حل وفصل شد. کمیته بین المللى المپیک با 
توجه به سابقه چند  سال اخیر خوب مى داند که چرا ایرانى ها 
برابر نمایندگان اسراییل حاضر به مسابقه نمى شوند اما گاهى 
اوقات که این موضوع بازتاب هاى گسترده اى دارد، به آن ورود 
مى کند. آنها سیاست را جدا از ورزش مى دانند و مى گویند 
این کار خلاف منشور المپیک است.  درچنین شرایطى با 
این که مى دانیم این اقدامات براى ورزش ایران دردسرساز 
مى شود اما راهکارى هم براى فرار از آن نداریم. یا باید مثل 
قبل نامه پزشکى بگیریم یا این که محکم بایستیم و بگوییم ما 
به یک دلیل مشخص نمى توانیم در این رقابت حاضر شویم 
که دراین صورت مجازات هایى براى ما درنظر مى گیرند. 
به غیر از این، 2 راه که در اختیار مســئولان ورزشى است، 
تنها راه حل تصمیم گیرى هاى سیاسى خواهد بود. در پایان 
این که ما باید یاد بگیریم پاى تصمیمات  خود بایستیم و 
حالا که تصمیم مان باخت عمدى براى عدم رویارویى با 
نماینده اســراییل بوده، باید پاى آن بایستیم و هزینه اش 

را هم بپردازیم.
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حسن روحانى در رأس هیأتى بلندپایه به هند سفر کرد

 انتظار مى رود در این سفر ده ها توافقنامه سیاسى، اقتصادى و تجارى میان دو کشور امضا شود
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 صفحه 5

شنا در آب گران
۱۰ درصد آب آشامیدنی تهران  در استخرها مصرف می شود

  شمال شهرى هاى تهران سالانه 88 میلیارد تومان یارانه را به آب استخر خانه هایشان مى ریزند!
  سالانه 132 میلیارد تومان هزینه اضافه بابت آب آشامیدنى در استخرهاى تهران تحمیل مى شود

ورزش

 صفحه 18

کشتى به تشک سفت خورد
شکست مصلحتی علیرضا کریمی

موجب محرومیت این کشتی گیر و مربی اش شد

  حمید بنى تمیم، نایب رئیس فدراسیون کشتى در گفت وگو با «شهروند»: 
خطر محرومیت کشتى ایران همچنان پابرجاست

سیاست

سخنگوی وزارت کشور از 
همکاری با معاونت حقوقی 
ریاست جمهوری خبرداد:

تدوین لایحه 
تجمعات قانونى
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گزارش

گزارشی از تلاش های دختری 
دانشجو برای جست وجوی 
کار و به دست آوردن درآمد

ریاضت
بیکارى
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نجات

نقش سلبریتی ها در 
فعالیت های بشر دوستانه 

چقدر تأثیر گذار است؟

قدرتمند
اما نه خیلى زیاد

   صفحه 12

  گفت و گو با علیرضا نبى، کارخانه دارى 
که فقط افرادى را استخدام مى کند که 
سوء سابقه داشته باشند
  به جاى غذا چمن مى خوردم و آجرهایى 
که مادرم به شکم هاى بچه هایش 
مى بست خوب به یاد دارم

حاتم تویى

فرهنگ و هنر

فیلم دریا و ماهی از دریچه نگاه 
مهرداد غفارزاده کارگردانش

زندانى با دیوارهاى 
نقاشى شده

   صفحه 12

جامعه

گزارشی از روند زمانی و 
فعالیت هایی که باید طی شود 
تا گرد و غبار از خوزستان برود 

وقت
خداحافظى غبار

   صفحه 17

   لاریجانى، رئیس مجلس: وزارت نیرو 
سریع تر حقابه محیط زیستى خوزستان را 

تخصیص دهد
   کلانترى، رئیس سازمان محیط زیست: 
غبارهاى خودى مى روند اما سه سال دیگر

   امام جمعه موقت اهواز: باید آب را به 
خوزستان برگرداند اما نه به شکلى نمایشى 
که یک ماه آب بدهند و بعد دوباره انتقال آن 

آغاز شود
   شعاعى، عضو هیأت علمى پژوهشگاه خاك 
و آبخیزدارى: اگر به تالاب هاى اصلى به عنوان 

منشأ گرد و غبار نگاه کنیم، راهکار اساسى 
دادن حقابه تالاب هاست

   شریعتى، استاندار خوزستان: مشکل انتقال 
آب نداریم بلکه مشکل تخصیص آب داریم

نیره خادمی-شهروند|  شب که ســایه اش را روي 
کارخانه پهن می کند، بو بیشــتر بالا می زند. همه اهل 
محل می گویند این بو از روغن نباتی ورامین اســت و 
بارها مسئولان شوراي شهر و محیط زیست را به آن جا 
کشانده اما هیچ نتیجه اي نداشته اســت؛ نه کارخانه 
منتقل شــده و نه بو از بین رفته. حالا سال هاست جز 
اهالی محل، دانشجویان دانشگاه پیام نور که در مجاورت 
این کارخانه اند از بــوي حاصل از فعالیت هاي کارخانه 
روغن نباتی ورامین 2 روزگار ندارند. ســر کلاس درس 
و کتابخانه، هر جا که می روند این «بو» دنبال آنها است؛ 
محمدرضا ســر درد می گیرد و دوستش حالت تهوع و 
حالا این پسران جوان حتی خراب کردن امتحان خود 

را هم بر گردن این بو می اندازند. آنها البته خیلی این جا 
ماندگار نیستند و نهایت چهار سال، هفته اي دو سه بار 
مجبور به تحمل این شرایطند اما کسانی که این اطراف 
خانه و زندگی دارند، شــب و روز ندارنــد، به آن عادت 
کرده اند و بعضی هایشــان هم دیگر حوصله حرف زدن 
درباره آن را ندارند: «بله؛ نامه نوشــتیم، امضا کردیم، 
رفتیم و آمدیم هیچ خبري هم نشــده است. همچنان 
همان سردردها را تحمل می کنیم تا پولدارها پولدارتر 
شوند.» اینها را آذر خانم از پنجره خانه اش در طبقه دوم 
جار می زند توي کوچه، بعد پنجره را می بندد و می رود. 
آقا توکل هم همین اطراف خانه دارد، هر روز صبح که سر 

کار می رود تا وقتی برگردد...

شــهروند| وزیر اقتصاد از امضاى 15 سند همکارى با 
هندى ها خبر داد. مسعود کرباسیان در تشریح دستاوردهاى 
سفر رئیس جمهورى  و هیأت بلند پایه سیاسى و اقتصادى 
همراه او به هند گفت: برنامه هاى سفر بیشتر جنبه فرهنگى 
داشت و با ایرانیان مقیم حیدرآباد، مردم، علما و دانشمندان 
حیدرآبادى دیدار داشتیم. در زمینه اقتصادى نیز در روز شنبه 
جارى سند همکارى هایى به امضا خواهد رسید.  او ادامه داد: از 
چند ماه گذشته مذاکراتى در این زمینه داشته ایم و تفاهمات 

و یادداشت تفاهمات و نامه هایى در این زمینه نهایى شده است 
و فردا به امضا خواهد رسید. کرباسیان با بیان اینکه 15 سند 
همکارى در بخش هاى مختلف میان ایران و هند در دهلى نو 
به امضا  خواهد رسید به پایگاه اطلاع رسانى دولت گفت: این 
ســندها در زمینه اقتصادى، فرهنگى، کشاورزى، محیط 
زیست، راه و راه آهن و حوزه هاى دیگر موردعلاقه دو کشور 
است.  کرباسیان گفت:  یکى از مهمترین سندهاى همکارى 
که میان مقامات دو کشور امضاء مى شود درباره بند چابهار و 

بحث ترانزیت از بندر است که مى تواند هند را به آسیاى مرکزى 
متصل کند. وزیر اقتصاد در ادامه در خصوص وضعیت مبادلات 
بانکى ایران و هند نیز گفت: هند یکى از بزرگترین واردکنندگان 
نفت و محصولات پتروشیمى از ایران است  و صادرات به این 
کشور نیز به خوبى ادامه دارد و در حال حاضر مشکلى در زمینه 
بانکى و مالى با این کشر نداریم. کرباسیان تاکید کرد: اندك 
مسائل جزیى در خصوص تبادلات بانکى  میان دو کشور نیز 

در این سفر مورد بررسى قرار گرفته و حل و فصل مى شود.

وزیر اقتصاد  خبر داد:
15 سند همکارى با هندى ها امضا مى شود


